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ČSSD prohrála soud 
s Altnerem a 300 milionů

ČSSD musí zaplatit ad-
vokátu Zdeňku Altnerovi 
přes 18,5 milionu korun za 
jeho služby při zastupová-
ní ve sporu o Lidový dům 
a více než 300 milionů 
jako smluvní pokutu. 
V posledních letech strana 
ročně hospodaří zhruba 
s 200 miliony. str. 2

Nečasová se bude muset 
znovu hájit u soudu
Pražský městský soud 
zrušil osvobozující ver-
dikt nad bývalou šéfkou 
kabinetu premiéra Petra 
Nečase (ODS) Janou Ne-
časovou (dříve Nagyovou) 
a nad dalšími obviněnými 
v kauze údajného zneužití 
Vojenského zpravodajství. 
str. 3

Číňané převzali téměř 
polovinu Travel Service
Firma CEFC, která v Česku 
vystupuje jako nejvidi-
telnější čínský investor, 
zvýšila svůj podíl v nej-
větší tuzemské letecké 
společnosti Travel Service 
z desetiny na 49,92 pro-
centa. str. 4

Krátce
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těžký 
osud
ve věku 86 let zemřel  
spisovatel Imre kertész,  
první maďarský držitel 
nobelovy ceny  
za literaturu.

kultura

str. 13

klienti  
na útěku
výkonnost hedgeových 
fondů je už šest let 
horší než zhodnocení 
tradičního mixu akcií 
a dluhopisů.

trhy & světová ekonomika

str. 6
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Pavla PalaščáKová:

Co podpoří pokroková polská 
premiérka po zákazu interrupcí 
po znásilnění příště? plošný zá-
kaz vycestování žen ze země?

twitter.com/e15news

Golfový  
boom končí
Český golf hlásí po pětadvaceti letech strmého 
růstu mírný úbytek hráčů. Vlažnější zájem 
o tento sport se odráží i v menší chuti investorů 
budovat nová hřiště. Řada projektů tak stále 
zůstává jen na papíře. Byznys / str. 4  rozhovor / str. 10–11

Počet golfistů v Česku  
v letech 1996 až 2015
Pramen ČGF
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MZ, PK a TB
Všechno hezké musí jednou skončit. Ale také 
začít. Sotva se našinci stačili vzpamatovat 
z prodlouženého velikonočního víkendu, 
vyvalila se na ně čínská záplava. A to rovnou 
kanálem Dunaj–Odra–Labe. Ponechme stranou 
mávátka, vlajky všeho druhu, ohňostroje a svě-
telné show. Skladba velkých kluků na Žofíně 
ukázala, oč ve skutečnosti běží. Pan prezident 
neletěl z Číny tryskáčem pro srandu králíkům, 
ale pro věčnou slávu krtečků a pandiček. 
Fotoaparátům se – na rozdíl od PK – podařilo 
uniknout jen Tondovi Blaníkovi, což naznaču-
je, kdo je tady skutečným hybatelem. „Miloši, 
a nezapomeň to Andrejovi podškrábnout, ať si 
to dneska taky užije,“ zahlaholil v zákulisí TB. 
MZ tedy hned po návratu ze Žofína podepsal 
zákon o elektronické evidenci tržeb. Tak snad to 
nebude apríl. 

Ale přece jen ještě chvíli na východě zů-
staňme. Dosud chtěl žít každý jen v Českých 
Budějovicích. Teď je nahradil Nan-ning z čínské 
autonomní oblasti Kuang-si Čuang. Službou 
Protext České tiskové kanceláře totiž proletěla 
zaplacená zpráva, že se tato metropole zařa-
dila do desítky nejšťastnějších měst v Čínské 
lidové republice. Lidé se tam cítí být šťastnější 
v porovnání s celostátním průměrem. Aby 
bylo překvapení úplné, tak předávání ocenění 
vysílala čínská státní televize Everyone’s Voice, 
Everyone’s Life, uvádí zpráva vydaná v češtině. 
Apríl?!

Zápisník  
Daniela Nováka

Protagonisté dne

Bohuslav soBotka

předseda Čssd

Jiří Šimáně

spolumajitel travel service

Vojislav ŠeŠelJ

srbský nacionalista

Strana musí podle soudu zaplatit 
třistamilionovou pokutu v kauze 
Lidového domu. Částka přesahuje 
roční výdaje partaje.

str. 2

Čínská investiční společnost CEFC 
koupila téměř polovinu největší 
tuzemské letecké společnosti 
Travel Service.

str. 4

Mezinárodní tribunál osvobodil 
šéfa Srbské radikální strany. 
Neprokázal mu údajné válečné 
zločiny na území bývalé Jugoslávie. 

str. 8

n Sociální demokraté 
budou mít problémy 
s financováním kampaní 
jak letos před krajskými 
volbami, tak napřesrok 
v boji o sněmovnu.

Pavel Otto

Soudní pře mezi ČSSD a advo-
kátem Zdeňkem Altnerem kvůli 
jeho nárokům za služby, které 
poskytl ve sporu o Lidový dům, 
trvala šestnáct let. Podle pravo-
mocného rozsudku pražského 
městského soudu musí strana 
advokátovi zaplatit 18,5 mi-
lionu korun a dalších více než 
300 milionů na sankcích. Proti 
verdiktu je možné se ještě dovo-
lat k Nejvyššímu soudu. Tento 
mimořádný opravný prostředek 
však nemá odkladný účinek.

Až sociální demokracie 
rozsudek obdrží, musí do tří 
dnů peníze zaplatit. V opačném 
případě se vystaví riziku exeku-
ce. „Sociální demokracie se za 
svoji více než 130letou historii 
vypořádala s celou řadou váž-
ných problémů. Jsme přesvěd-
čení o tom, že zvládneme i tento 
problém,“ zdůraznil šéf strany 
Bohuslav Sobotka. Připustil nic-

méně, že to bude výrazný zásah 
do hospodaření.

Rozhodnutí přišlo v okamži-
ku, kdy partaje ladí detaily kam-
paní před krajskými a senátními 
volbami. Pro socialisty bude 
obtížný hlavně souboj o regiony, 
kde v roce 2012 obsadili jedenáct 

z třinácti hejtmanských postů. 
Teď jim navíc budou chybět pe-
níze na propagaci, což nahraje 
jejich úhlavnímu rivalovi, hnutí 
ANO majitele Agrofertu Andreje 
Babiše s jeho prakticky neome-
zenými finančními zdroji.

Fakt, že loňské hospodaře-
ní ČSSD skončilo se ziskem 
zhruba 27 milionů, straně příliš 
nepomůže. V roce 2014, kdy byly 
obecní a senátní volby, vykáza-

la ztrátu přes 47 milionů. Jak 
budou Bohuslav Sobotka a jeho 
nebližší spolupracovníci situaci 
řešit, nebylo ze včerejší reakce 
mluvčí sociální demokracie Evy 
Gregorové zřejmé. 

„Pravomocné rozhodnutí 
soudu budeme samozřejmě 
respektovat, nicméně vyčkáme 
doručení písemného vyhotovení 
rozhodnutí, se kterým se po-
drobně seznámíme. Následně 
nepochybně využijeme všech 
opravných prostředků, které 
máme k dispozici, v první řadě 
dovolání k Nejvyššímu soudu,“ 
uvedla mluvčí v tiskové zprávě.

Spor začal v roce 1997, kdy 
ČSSD uzavřela s Altnerem 
smlouvu o právní pomoci 
v kauze Lidový dům s tím, že mu 
vyplatí odměnu ve výši deseti 
procent z hodnoty Lidového 
domu, pokud její nároky obhájí. 
Podle Gregorové tuto smlouvu 
dojednal tehdejší místopředse-
da strany Ivo Svoboda a pode-
psal ji tehdejší předseda Miloš 
Zeman.

Soud skončil v roce 2000. 
ČSSD tvrdí, že Altnerovi zaplati-
la téměř sedmnáct milionů, ale 
právník chtěl další mnohamilio-
nové částky. Za jejich neuhraze-
ní běží už šestnáctý rok smluvní 
pokuta 0,3 procenta denně.

Čssd musí zaplatit 
altnerovi 320 milionů 

Za neuhrazení 
mnohamilionových  

částek běží už

16. rok
smluvní pokuta  

0,3 procenta  
denně.

předmět sporu. Raně barokní palác v Hybernské ulici na pražském Novém Městě je tradičním sídlem České 
strany sociálně demokratické.

Fo
to

 č
tk



kovaný výzkum,“ vysvětlil 
Bělobrádek.

Rada chce proto 
v příštím roce 
posílit institu-
cionální finan-
cování o 770 
milionů ko-
run. Ke spo-
lufinancování 
programů 
Evropské unie 
by do konce de-
kády měla přibýt 
1,1 mi- 
liardy korun. Na podporu zá-
kladního výzkumu by mělo 
jít 600 milionů navíc, o stej-

nou sumu by si měl polepšit 
také aplikovaný výzkum.

Bělobrádek by 
rád zlepšil také 

spolupráci 
ministerstev 
se zahraničím. 
Na tyto účely 
požaduje té-
měř 300 mili-
onů. „Chceme 

se více zaměřit 
na spolupráci 

se státy, které 
patří ve výzkumu 

ke světové špičce, například 
Německo, USA a Izrael,“ 
uvedl. 

www.e15.cz | 3 |

Na základní 
výzkum má jít  
v příštím roce

600
milionů navíc. Totéž  

získá aplikovaný  
výzklum.

Vedle vůbec první české diplomatky pro vědu Delany Mikolášové, 
která od loňska působí v Izraeli, by mělo na zastupitelském úřadu 
ve Spojených státech vzniknout další takové místo. Je o tom 
přesvědčen vicepremiér pro vědu Pavel Bělobrádek (KDU-ČSL). 
„Byli bychom rádi, aby ještě v tomto volebním období do Ameriky 
někdo vyjel,“ řekl. Jeho úřad už má na dalšího vědeckého diplomata 
vyčleněné peníze, řádově to mají být jednotky milionů korun. Za jak 
dlouho by mohl začít ve Spojených státech pracovat, zatím není 
jasné. „Bude to určitě otázka měsíců a záleží to skutečně na tom, 
jak se vyrovnáme s debatami na ministerstvu zahraničních věcí,“ 
poznamenal Bělobrádek.

Ve spojených státech  
chybí vědecký diplomat

n Vicepremiér pro 
výzkum Pavel Bělo- 
brádek (KDU-ČSL) 
chce zlepšit spolupráci 
se zahraničím, hlavně 
s Německem, Spojený-
mi státy a Izraelem.

Pavel Otto

Až začne vláda v květnu 
jednat o státním rozpočtu 
na příští rok, Bělobrádek 
bude požadovat 32,7 miliar-
dy korun. Pokud by uspěl, 
vědci by dostali historicky 
nejvíce peněz. Ve srovnání 
s letoškem by si polepšili 
o 3,6 miliardy. Na návrhu 
se včera shodla vládní Rada 
pro výzkum, vývoj a inovace. 

„Rozpočet jsme navrhovali 
s ohledem na očekávaný ná-
růst financí z EU v příštích 
dvou letech a zároveň na je-
jich prudký pokles po roce 
2020. Postupným zvyšo-
váním rozpočtu na vědu 
chceme zajistit stabilitu 
financování výzkumných 
organizací, udržitelnost 
nových vědeckovýzkumných 
center a více podpořit apli-

Bělobrádek žádá pro vědu 
rekordních 32,7 miliardy 

Pražský městský soud v ne-
veřejném zasedání zrušil 
osvobozující verdikt nad 
bývalou šéfkou kabinetu 
premiéra Petra Nečase 
(ODS) Janou Nečasovou 
(dříve Nagyovou) a nad 
dalšími obviněnými v kauze 
údajného zneužití Vojen-
ského zpravodajství. Vy-
plývá to z justiční databáze 
Infosoud. 

Nečasovou, dva někdejší 
šéfy Vojenského zpravodaj-
ství Ondreje Páleníka a Mi-
lana Kovandu a zpravodajce 
Jana Pohůnka tak čeká 
druhé kolo veřejného hlav-
ního líčení u Obvodního 
soudu pro Prahu 1. Za zne-
užití pravomoci hrozí pětici 
až pětileté vězení.

Podle obžaloby necha-
la Nečasová na podzim 

2012 sledovat Vojenským 
zpravodajstvím manželku 
tehdejšího premiéra Radku, 
aby na ni sehnala kompro-
mitující materiály. Kauza 
vedla k pádu vlády, Nečas 
se později rozvedl a vzal si 
Nagyovou.

Soudkyně obvodního 
soudu Helena Králová loni 
dospěla k závěru, že se žád-
ný trestný čin nestal. Nečas 
tehdy potvrdil své tehdejší 
obavy o rodinu – na zpra-
vodajce se prý obrátil, aby 
prověřili situaci, přičemž 
Nagyová jim pouze zpro-
středkovávala komunikaci.

Zprošťující rozsudek 
vyvolal diskuze. Státní 
zástupce se proti němu 
odvolal s tím, že se Králová 
nevypořádala s řadou důka-
zů. /čtk/  Více e15.cz

soud zrušil 
osvobozující verdikt 
nad nečasovou

Ekonomika loni  
rostla o 4,3 procenta 
Česká ekonomika loni 
rostla o 4,3 procenta. Český 
statistický úřad potvrdil 
svůj březnový odhad, 
že hospodářství Česka loni 
vzrostlo o 4,3 procenta. 
Nezměnil se ani meziroční 
růst za poslední loňské 
čtvrtletí, který činil čtyři 
procenta.

Končí termín přiznání 
k dani z příjmu
O den později než v minu-
lých letech, tedy právě dnes, 
vyprší termín pro podání 
daňového přiznání daně 
z příjmu fyzických osob. 
Poplatníkům, kterým podá-
vá přiznání za kalendářní 
rok 2015 daňový poradce 
nebo kteří mají povinnost 
mít auditovanou účetní 
závěrku, končí lhůta pro po-
dání přiznání 1. července.
 Více Finance.cz

Profesoři: Je problém 
zajistit provoz nemocnic
Plný provoz nedokáže v ne-
mocnicích zajistit 92 pro- 

cent chirurgií, 75 pro-
cent interen a 63 procent 
gynekologií a porodnic. 
Bezpečnost pacientů je 
ohrožena, varovali na tis-
kové konferenci pořádané 
Českou lékařskou komorou 
přední čeští profesoři všech 
tří oborů. Podle šéfa lékař-
ské komory Milana Kubka 
je zdravotnictví podfinan-
cované a lékaři odcházejí 
do soukromých praxí či 
do ciziny. /ač/ Více e15.cz

Stát podle NKÚ opakuje 
chyby v hospodaření
Státu se dlouhodobě nedaří 
především při plánování 
rozpočtu, jeho příjmů i vý-
dajů, chybí také morálka 
dodržování pravidel. Ve své 
výroční zprávě za loňský 
rok to napsal Nejvyšší 
kontrolní úřad. Z dlou-
hodobějšího pohledu je 
zřejmé, že existují význam-
né systémové nedostatky, 
které zapříčiňují to, že stát 
není schopen přinášet vyšší 
hodnotu za peníze občanů, 
uvádí zpráva. Úřad loni 
dokončil 36 kontrol, z toho  
28 jich započal již v před-
chozím roce. /čtk/

Krátce

praha koupí stadion Ďolíček ve Vršovicích, zaplatí 121 milionů korun. Dalších zhruba sedm 
milionů doplatí klub Bohemians 1905. Vlastník, Bohemians Real, žádá za stadion 134 milionů, část-
ka se sníží o daň z nabytí nemovitosti, kterou firma zaplatí namísto města. Nákup přišly na pražský 
magistrát podpořit desítky fanoušků.  

poDpoRa ĎolíČku
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n Čínská soukromá 
firma China Energy 
posílila svůj vliv v le-
teckém dopravci. 

Jan Šindelář

Společnost CEFC, která 
v České republice vystu-
puje jako nejviditelnější 
čínský investor, ovládla 
téměř polovinu největší 
tuzemské letecké spo-
lečnosti Travel Service. 
Přesun akciového podílu 
49,92 procenta do čín-
ských rukou potvrdil spo-
lumajitel Travel Service 
Jiří Šimáně. „Vypořádání 
proběhlo ve středu odpo-
ledne,“ uvedl.

Obě strany si padly do 
oka už loni, kdy CEFC 
získala koncem září de-
setinu české firmy. Podle 
Šimáněho přišla iniciativa 
z Číny. „Po určité době 
jsme si řekli, že vzhledem 
k velikosti Číny a všemu, 
co se tam dnes děje, by 
nebylo špatné, kdybychom 

se s nějakou velkou a ka-
pitálově silnou čínskou 
firmou spojili,“ komento-
val to nedávno v rozhovo-
ru pro E15.

Skupina CEFC se tak 
zprostředkovaně dostala 
i do Českých aerolinií, kde 
má Travel Service více než 
třetinový podíl. Aerolinie 
by tím ale neměly při-
jít o status evropského 
dopravce, který skýtá vý-
hody v zemích, kde neplatí 
dohody o otevřeném nebi.

Travel Service si od 
vstupu silného investora 
slibuje rozvoj přede-
vším sítě pravidelných 
linek pod značkou Smart 
Wings. Ty by se měly 
vhodně doplňovat s linka-
mi ČSA. 

Podle Šimáněho bude 
možné s čínským kapitá-
lem v zádech při expanzi 
více riskovat. Součástí 
dohody je mimo jiné navý-
šení základního kapitálu 
Travel Servisu o miliardu 
korun.

 Více E15.cz
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n Loni se v Česku 
snížil počet registro-
vaných hráčů golfu na 
56 352. Byl to vůbec 
první pokles od roku 
1989. Navíc některá 
hřiště začali majitelé 
zmenšovat či přemě-
ňovat na pastviny 
a obory. 

Jaroslav Matějka 
 
V Česku je nyní 104 golfo-
vých hřišť a situace ukazuje, 
že nová příliš rychle přibývat 
nebudou. Naopak. „Zavřeli 
jsme devítku Woodland. 
Vedly nás k tomu ekonomic-
ké důvody,“ uvedl majitel 
golfového areálu Nová Ame-
rika Stephan Freidreich. Od 
letošního roku tak nedaleko 
Jaroměře mohou golfisté 
hrát jen na osmnáctijamko-
vém hřišti. Stejně tak upouš-
tějí od svých záměrů další. 
Projekt Golf Park Hostivické 
rybníky byl zastaven a ani 
zvažované hřiště v rámci 
Golf Resortu Marina Praha 
na Rohanském ostrově 
nevypadá nadějně. Stále se 
také jen hovoří o výstavbě 
druhé devítky v Mostě, a to 
již od roku 2009. Podobné je 
to i v případě areálů Grab-
štejn, Hořehledy, Botanika, 
Bitozeves, Janov, Hostivař čí 
Líšnice. Znám není ani ter-
mín výstavby sedmadvaceti 
jamek ve Vlčnově. Investor 
se nechal inspirovat hřištěm 
uprostřed vinohradů v ra-
kouském Poysdorfu. 

Naopak lépe vypadají 
některé další projekty. Na-
příklad provoz spustí druhá 
devítka v České Lípě a gol-
fisté dostanou k dispozici 
sedmadvacet jamek ve stře-
dočeském rezortu Sázava 
Parkland. Ke konci loňského 
roku byly v Česku dva areály 
s šestatřiceti jamkami, čtyři 
areály s 27 jamkami, 43 are-
álů s osmnácti jamkami 
a pětapadesát areálů s devíti 
a méně jamkami.

V současnosti má Čes-
ká golfová federace (ČGF) 
181 klubů, za loňský rok a za-

Český golf 
výrazně přibrzdil

čátek toho letošního přibyly 
jen čtyři. I to signalizuje, že 
český golf zbrzdil. Ještě před 
několika roky přibývalo roč-
ně až deset nových klubů. 

„Poprvé v historii máme 
znaménko minus u mezi-
ročního pohybu členské 
základny, ale na druhé 
straně je to jen o 1,5 desetiny 
procenta, jde o zanedbatelný 
rozdíl,“ říká prezident ČGF 
Zdeněk Kodejš. A dodává, 
že se nebudu se chytat 
statistik ostatních golfo-
vě rozvinutých zemí, kde 
pokles členské základny 
zaznamenávají již několik let 
a podstatně výraznější. „Je to 
asi všeobecný trend, protože 

na skutečnost, že v Česku 
ubývá sportovců, si stěžuje 
například i předseda České 
unie sportu Miroslav Jansta“ 
připomíná prezident. 
Podle Stephana Freidrei-
cha tkví hlavní problém 
v tom, jak Češi golf vnímají. 
„Nepohlížejí na něj jako na 
sport. Je pro ně stále něco 
nóbl. Sice se to v posledních 
letech měnilo, ale strašně 
pomalu,“ řekl. A v rozho-
voru pro E15 dodal, že zde 
stále chybí veřejná hřiš-
tě, na nichž by si za malý 
peníz mohl zahrát kdokoli. 
 rozhoVor str. 10–11

Autor je spolupracovníkem redakce 

zájEm klEsá. Loni se poprvé za pětadvacet let snížil počet regis-
trovaných golfistů.
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Číňané převzali 
téměř polovinu 
Travel service

RWE znovu sníží  
cenu plynu
Pokles cen zemního plynu 
a výhodné nákupní ceny 
na burzách se promítají do 
ceníků RWE. Po snížení cen 
o šest procent ze začátku 
roku dodavatel od května 
cenu sníží o další desetinu. 
Po květnovém zlevnění tak 
bude zemní plyn od RWE 
před příští topnou sezonou 
levnější.

Hamé už má nového 
majitele. Zvýší výrobu
Norská skupina Orkla 
převzala kunovického 
výrobce potravin Hamé. 
Díky této akvizici 
zdvojnásobí svůj obrat ve 
střední Evropě. Orkla už 
vlastní Vitanu. „S Hamé 
a Vitanou se stáváme silným 
dodavatelem pro trh v Česku 
a na Slovensku. náš byznys 

posílí i v Rumunsku,“ uvedla 
Orkla.

Skupina J&T si brousí 
zuby na mýto
Slovenský provozovatel 
mýtného systému Skytoll 
prodal skupině J&T svou 
firmu, prostřednictvím 
které se uchází o výběr 
mýtného v Česku. Nový 
vlastník zároveň odvolal 
z pozice jednatele Roberta 
Ševelu a jmenoval Dušana 
Palcra. Více E15.cz

 

Šéfem Vítkovic  
bude Witassek
Jan Světlík, většinový 
majitel Vítkovické 
skupiny, skončí ve funkci 
generálního ředitele. Od 
července ho nahradí Libor 
Witassek. Světlík zůstane 
předsedou představenstva 
i dalších představenstev ve 
skupině VMG. /čtk/

Krátce

http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/cinane-prevzali-temer-polovinu-travel-servisu-1283923
http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/skupina-j-t-si-brousi-zuby-na-myto-kupila-cesky-skytoll-1284123


n Státnímu podni-
ku Řízení letového 
provozu hrál do karet 
rekordní zájem o čes-
ký vzdušný prostor. 

Jan Šindelář

Hustý provoz na českém nebi 
a rostoucí zájem o tuzemská 
letiště se loni pozitivně pro-
jevily na výsledcích Řízení 
letového provozu (ŘLP). 
Státní podnik zvýšil 
výnosy meziročně 
téměř o desetinu 
na 3,7 miliardy 
korun. 

Hrubý zisk 
pak činí  
407 milionů. 
To je sice  
o 130 milionů 
méně než v roce 
2014, tehdy ale zisk 
mimořádně navýšil 
prodej domu v centru Prahy. 
Tržby podniku se přitom 
odvíjejí především od počtu 
přeletů českého území. 
Poplatky za takzvané traťové 
navigační služby tvoří přes 
80 procent výnosů. Zájem 
o české nebe se loni zvýšil 
o osm procent na rekordních 
782 tisíc přeletů. Dopravci 

přitom nasazují stále větší 
letouny, což zvyšuje výnosy 
ŘLP. Nejvíce strojů nad české 
země vysílají Lufthansa, 
Emirates, Turkish Airlines 
a Qatar Airlines. Zhruba 
třínáctiprocentní podíl na 
výnosech mají přibližovací 
poplatky na čtyřech letištích. 
„Mimořádně příznivou 
skutečností bylo oživení 
letového provozu na letištích 
v Praze, Brně, Ostravě a Kar-
lových Varech, kde došlo 

poprvé od roku 2008 
k obratu dosavad-

ních vývojových 
trendů,“ uvedl 

mluvčí Ri-
chard Klíma. 
Řízení se 
snaží roz-
víjet i další 

komerční 
činnosti, 

provozuje 
například leteckou 

školu, cvičí zahraniční 
dispečery nebo nabízí služby 
vlastní kalibrační letky. Ta 
měří přesnost pozemních 
navigačních přístrojů. 
Podnik má pověst jednoho 
z nejlépe platících zaměstna-
vatelů v Česku. Dle výroční 
zprávy za rok 2014 činila 
průměrná mzda zhruba  
180 tisíc korun.

www.E15.cz | 5 |

n Na místě prvore-
publikové opravny 
automobilů Praga 
vznikne v Praze 8 
nové kancelářské cen-
trum. Projekt kupuje 
developer Skanska 
Property od firmy 
vlastníků řetězce 
Datart. 

Daniel Novák

Developerská společnost 
Skanska Property kupuje 
v Praze v Karlíně kancelář-
skou část realitního pro-
jektu Praga. Prodávajícím 
je firma M2 Real Estate. Za 
ní mimo jiné stojí akcioná-
ři řetězce s elektronikou 
Datart Pavel Bádal, Petr 
Soukup a Charles Butler. 
Projekt již získal územní 
rozhodnutí. 

„Předpokládané zahájení 
stavby projektu o velikosti 
kolem dvanácti tisíc metrů 
čtverečních je první čtvrt-
letí roku 2017,“ řekla deníku 
E15 prezidentka Skanska 
Property Marie Passbur-
gová. Kupní cenu projektu 
ani celkovou investici do 
výstavby firma nekomen-
tovala. 

Nové kanceláře vznik-
nou na místě někdejšího 
prvorepublikového servisu 
automobilů Praga. Klub Za 
starou Prahu se loni pokusil 
napadnout na ministerstvu 
kultury závazné stano-
visko Odboru památkové 
péče, který záměr posvětil. 
Ministerstvo ale podnětu 
nevyhovělo s odvoláním 
na změnu územního plánu 
z roku 2010, která projekt 
připouští.  

Projekt v Pernerově ulici 
těsně sousedí s novým admi-

nistrativním centrem Corso 
Court, které tam Skanska 
Property loni postavila. Na-
stěhovaly se do něj všechny 
tuzemské části Skansky. 
Velkou plochu si v budově 
navíc pronajala americké 
cestovatelská společnost 
Expedia pro své globální 
centrum sdílených služeb. 
Skanska na podzim novou 
budovu prodala americké-
mu fondu Invesco za 55 mi-
lionů eur. Transakce se stala 
jedním z nejvýznamnějších 
obchodů na kancelářském 
trhu loňského roku. 

Skanska Property má 
aktuálně rozpracované ještě 
další dva administrativní 
projekty. Na Smíchově se 
pustila na místě bývalé 
tramvajové vozovny do 
výstavby kancelářského 
centra Five. Druhý projekt 
Visionary vzniká v blízkosti 
nádraží Holešovice. 

majitelé Datartu prodávají 
skansce realitní projekt

Hrubý zisk 
Řízení letového provozu  

loni činil

407
milionů korun.

kancElářE. Skanska Property  začne v pražském Karlíně stavět začátkem příštího roku. Cenu 
projektu zatím nekomentuje.
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Dispečerům vzrostly 
tržby o desetinu

Markéta Žižková

Pojišťovna Colonnade Ins-
urance nabídne ode dneška 
pojistné produkty v Česku. 
Zaměří se na pojištění 
průmyslu a podnikatelů 
a specializované motoris-
tické pojištění. Pojišťovna 
patří kanadské společnosti 
Fairfax Financial Holdings 
Limited, ta převzala aktivity 
australské skupiny QBE ve 
střední a východní Evropě.

 Značka Colonnade Insu-
rance už působí v Maďarsku 
a na Ukrajině. V příštích 
měsících odstartuje provoz 
na Slovensku. Rozšíření ale 
plánuje i do dalších zemí 
regionu. „Český pojistný trh 
má před sebou velký poten-

ciál růstu. Celková propo-
jištěnost je jen zhruba na 
polovině průměru Evropské 
unie,“ popsal ředitel pojiš-
ťovny Dominik Štros. 

Nový hráč nabídne na-
příklad komplexní majet-
ková pojištění průmyslu 
a podnikatelů či pojištění 
odpovědnosti. Z motoris-
tických pojištění přichází 
s pojištěním kupní ceny 
automobilu nebo pojištění 
prodloužených záruk. Tu-
zemskému trhu neživotního 
pojištění přitom nahrává 
rostoucí ekonomika i ingero-
vání změn. Ty přinesly obavy 
z rostoucí výše přiznaného 
odškodného, jak v oblasti 
škody na majetku, tak i na 
zdraví.  Více E15.cz

Do Česka vstoupila 
kanadská pojišťovna
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n Výkonnost hedge-
ových fondů klesá. 
Stále více investorů si 
klade otázku, k čemu 
jsou dobré. 

Zdeněk Pečený

Penzijní fondy, pojišťovny či 
dokonce univerzity poslaly 
v posledních deseti letech 
hedgeovým fondům do sprá-
vy na tři biliony dolarů. Nyní 
ale investorům s fondy, které 
byly kdysi proslulé fenome-
nálními zisky i ve špatných 
dobách, dochází trpělivost. 
Šest let po sobě zaostaly 
jejich výsledky zhodnocení 

hedgeové fondy 
opouštějí klienti

Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,260

Čína 1 3,681

Dánsko 1 3,631

EMU 1 27,055

Chorvatsko 1 3,596

Japonsko 100 21,154

Kanada 1 18,345

Maďarsko 100 8,618

Norsko 1 2,871

Polsko 1 6,356

Rusko 100 35,420

Švédsko 1 2,933

Švýcarsko 1 24,753

Turecko 1 8,421

USA 1 23,757

Velká Británie 1 34,162

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 31. 3. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 60,75 -2,80

ČEZ 419,30 0,07

Erste Bank 669,30 0,42

Fortuna 85,10 0,12

Kofola 434,00 -0,07

KB 5250,00 -0,34

NWR 0,17 6,25

O2 CR 250,50 -0,83

Pegas 745,00 -0,52

Philip Mor. ČR 13 200,00 0,76

PLG 205,30 0,00

TMR 630,00 0,00

Unipetrol 180,75 1,54

VIG 503,00 -0,14

Celkový objem (v tisících korun) 603 432,65

Akcie na pražské burze 31. 3. 2016 

Výkonnost indexu HFRX 
Global Hedge Fund (v %)

*k 29. 3. Pramen hfr

2012 2013 2014 2015 2016*

3,51

6,72

-0,58

-3,64
-3,08

Nejvýkonnější hedgeové fondy za rok 2015  
(s alespoň miliardou dolarů ve správě)

název
ve správě  

(v mld.  
dolarů)

ziskovost  
2015  
(v %)

ziskovost  
2014  
(v %)

1. Perceptive Life Sciences 1,5 51,8 18,9

2. Melvin Capital 1,5 47,0 –

3. Segantii Asia-Pacific 1,5 29,6 34,8

4. Sylebra Capital Partners Masters 1,1 27,0 –

5. Teton Capital Partners 1,0 23,5 8,1

Pramen bloomberg

svěřených prostředků za tra-
dičním mixem akcií a dluho-
pisů. Jejich vysoké poplatky 
jsou tak stěží obhajitelné. 

Marc Levine, který šéfuje 
společnosti Illinois State Bo-
ard of Investment spravující 
16 miliard dolarů, během 
nedávného investičního 
fóra smysluplnost působení 
hedgeových fondů zpochyb-
nil. Dva dny poté rozhodl 
o stažení miliardy dolarů 
z hedgeových fondů a jejím 
přesunu do private equity 
společností a nízkonáklado-
vých akciových fondů. Mezi 
další známé společnosti, kte-
ré už nechtějí platit vysoké 
poplatky za mizerné zisky, 
patří pojišťovna AIG. Před 
pár týdny uvedla, že 11 mili-
ard dolarů zainvestovaných 

do hedgeových fondů sníží 
na polovinu.

Podle společnosti HFR, 
která vede statistiky 
o hedgeových fondech, 
z nich za poslední loňské 
čtvrtletí investoři více peněz 
vytáhli, než do nich vložili, 
a to o 1,5 miliardy dolarů. 
Za leden a únor pak podle 
společnosti eVestment úprk 
z hedgeových fondů ještě 
zrychlil, když zmizelo dal-
ších 15,3 miliardy dolarů. 

Hedgeové fondy si histo-
ricky účtují dvě procenta ze 
spravované částky a 20 pro- 
cent ze zisků. V poslední 
době se objevují i fondy, 
které si kvůli aktuální náladě 
účtují jen jedno procento 
ze spravovaných aktiv a ze 
zisků si neberou nic.

Britská vláda se snaží 
pomoci zaměstnancům 
oceláren, které se jejich 
vlastník, indická společnost 
Tata Steel, snaží prodat. 
Zatím se ale nedá říci, že 
vláda bude ve své snaze 
úspěšná. Řekl to britský 
premiér David Cameron, 
který kvůli tomu absolvoval 
krizovou schůzku s členy 
svého kabinetu. Zestátnění 
oceláren ale Cameron za 
vhodné řešení nepovažuje.

Skupina Tata Steel tento 
týden oznámila, že hodlá 
své ztrátové aktivity v Bri-
tánii prodat. V ohrožení  
se tak ocitlo minimálně  
15 tisíc pracovních míst.

„Nevěřím, že zestátnění 
je tou správnou odpovědí,“ 
řekl podle médií Came-
ron po jednání s ministry. 
Dodal, že vláda pracuje 
na zajištění dlouhodobé 

udržitelnosti výroby oceli 
v Británii. „Je to obtížná 
situace. Není zde žádná zá-
ruka úspěchu,“ upozornil.

Opozice i média vlá-
du za dosavadní přístup 
k situaci v ocelářském 
průmyslu ostře kritizují. 
Podle některých opozičních 
zákonodárců vláda „usnula 
za volantem“ a její postup 
je chaotický. Oznámení 
záměru oceláren Tata Steel 
prodat britské aktivity při-
šlo v době, kdy byl Cameron 
na dovolené na Kanárských 
ostrovech.

Přes problémy ocelář-
ského sektoru britská 
ekonomika ve čtvrtém 
čtvrtletí i za celý loňský rok 
rostla o něco rychleji, než se 
původně uvádělo. Celoroční 
růst dosáhl 2,3 procenta, 
o rok dříve to ale bylo  
2,9 procenta. /čtk/

Britským ocelářům 
chce pomoci vláda

na koBerečku. Vážnou situaci v britském ocelářství včera 
u premiéra řešil i ministr práce Stephen Crabb.
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Deník E15
a jeho speciály

Zpravodajský deník E15 patří již od roku 2007 mezi 
nejrespektovanější názorová média. Společně s webem 
E15.cz je komplexním zdrojem zpráv z domácí a svě-
tové ekonomiky, politiky, byznysu a  � nancí. Deník 
E15 je distribuován bezplatně do stojanů a  od pod-

zimu 2010 je i ve volném prodeji na dalších vybraných 
obchodních místech. Každý týden ve stojanech deníku 
E15 také naleznete vždy jeden z jeho speciálů – lifesty-
lový  magazín ZEN či jeden z odborných magazínů – 
Právo & Byznys, Real-immo nebo Český export.

To podstatné
www.e15.cz

a jeho speciály

zimu 2010 je i ve volném prodeji na dalších vybraných 
obchodních místech. Každý týden ve stojanech deníku 
E15 také naleznete vždy jeden z jeho speciálů – lifesty-

n Cílové ceny čes-
kých akciových titulů 
během března padaly 
o desítky procent, pas-
tí je podle analytiků 
hlavně ČEZ a VIG.

Jaroslav Bukovský

Předražené, a to až o desítky 
procent. Tak vidí analytici ce-
lou řadu českých akcií poté, 
co firmy obchodované na 
pražské burze ukončily seriál 
prezentace svých výsledků 
za uplynulý rok. Uzavření 
loňských knih spustilo bě-
hem března lavinu valuač-
ních škrtů a rozčarování 
ohledně růstového potenciá-
lu domácích titulů. Nejhorší 
vysvědčení dostala v Praze 
energetika a pojišťovnictví, 
akcie ČEZ a VIG jsou prý pas-
tí na investorské úspory. 

O rovnou třetinu na  
540 korun snížili své ocenění 

české akcie ztratily přitažlivost

www.e15.cz | 7 |

Krátce

Vybraná březnová investiční doporučení  
pro české akcie 

datum akcie analytik nový cíl nové doporučení

30. 3. Komerční banka JP Morgan 5400 neutral

17. 3. VIG Bank of America 405 redukovat

17. 3. Erste HSBC 893 koupit

10. 3. Erste Goldman Sachs 865 neutral

3. 3. ČEZ JP Morgan 300 redukovat

Pramen: monitoring E15

pro akcie VIG experti České 
spořitelny. „Ke snížení cílové 
ceny jsme přistoupili přede-
vším v důsledku podstatně 
nižších odhadů ziskovosti 
a výraznějšího snížení hod-
noty nehmotných aktiv. Po 
roce 2016 nicméně očeká-
váme, že dojde ke zlepšení 
výsledků,“ uvedl analytik 
Erste Thomas Unger poté, co 
rakouská pojišťovna v březnu 
upozornila investory, že loň-
ský zisk bude téměř o polovi-
nu pod očekáváním trhu. 

Trio finančních domů 
zahrnující Bank of America, 
Kepler Cheuvreux a Keefe, 
Bruyette & Woods považují 
investici do akcií pojišťovny 
za investorský nesmysl, do 
roka prý může jejich cena 
propadnout až ke čtyřem 
stokorunám, akcionáři by 
tak utrpěli až dvacetipro-
centní ztrátu. 

S optimismem na adresu 
polostátní energetiky šetřili 
experti zámořské investiční 
banky Goldman Sachs. Po 

výsledcích ČEZ srazili roční 
výhled pro cenu akcie o po-
lovinu na rovné tři stokoru-
ny, do roka a do dne by tak 
burziáni přišli o 28 procent 
ze své sázky. Obdobný názor 
má na akcii i britská banka 
HSBC, která stejně jako 
Goldman Sachs investorům 
radí se energetických akcií 
postupně zbavovat. 

Skepse ale vládne i nad 
dalšími emisemi. Ana-
lytici domácí J&T Banky 
během března vsadili na 
to, že akcie tabákové firmy 
Philip Morris do roka zlevní 
o jedenáct procent, zámoř-
ský JP Morgan kriticky 
hodnotí cenu akcií nápo-
jářského Stocku, za rok prý 
bude k mání za 44 korun, 
tedy s patnáctiprocentní 
slevou. Ušetřen nezůstal ani 
domácí telekom, akcie O2 
podle britské HSBC ztratí 
v nadcházejících dvanácti 
měsících na hodnotě čtyři 
procenta.

koruna bude 
slabá déle 
Slabá koruna vydrží nejspí-
še až do poloviny příštího 
roku, záporné sazby pak 
jsou v záloze jako krajní 
možnost. Vyplývá to ze 
zasedání bankovní rady 
ČNB, na němž ponechala 
základní úrokovou sazbu 
na úrovni 0,05 procenta. 

„Závazek držet korunu 
nad 27 za euro zůstane 
zřejmě v platnosti celý rok 
2017, podle nás jej ČNB zruší 
až v prvním pololetí 2018,“ 
míní hlavní ekonom Genera-
li Investments Radomír Jáč. 

Šance na zavedení 
záporných sazeb podle 
odborníků mírně vzrostly, 
když rada diskuzi na toto 
téma věnovala více času 
než v únoru. „ČNB by dle 
nás začala zvažovat zá-
porné sazby, kdyby objem 
intervencí několik měsíců 
v řadě překonal výrazněji 
50 miliard korun,“ soudí 
hlavní ekonom ING Jakub 
Seidler.  /buk/

A161003384� inzerce

Východní akciové trhy za 
čtvrtletí prudce oslabily 

Hlavní index japonských 
akcií Nikkei 225 za první 
čtvrtletí klesl o 12 procent, 
index CSI300, který zahrnuje 
největší firmy na burzách 
v Šanghaji a Šen-čenu, spadl 
o téměř 14 procent. Austral-
ské akcie zažily nejhorší 
první čtvrtletí za osm let, byť 
index S&P/ASX 200 od ledna 
odepsal jen čtyři procenta.

Slovenským rádiím vadí 
kvóty na národní produkci 
Celkem 16 slovenských 
rozhlasových stanic, sou-
kromých i veřejnoprávních, 
požádalo o výjimku z povin-
ného dvacetiprocentního 
podílu slovenských skladeb 
ve vysílání. Kvóty prosazené 
vládou Roberta Fica vstupují 
v platnost dnes. 

S&P zhoršila výhled Číně 

Ratingová agentura Stan-
dard & Poor’s zhoršila 
výhled úvěrového hodnocení 
Číny a Hongkongu ze stabil-
ního na negativní. Agentura 
poukázala na rostoucí nerov-
nováhu v čínské ekonomice 

a předpověděla, že vládní 
program ekonomických 
reforem bude postupovat 
pomaleji, než se dosud oče-
kávalo. Samotný rating  
AA minus Číně zůstal.

Argentinský parlament 
schválil dohodu s věřiteli 
Argentinský senát schválil 
dohodu o řešení sporu s drži-
teli nesplacených dluhopisů. 
Dohoda zemi umožní návrat 
na zahraniční kapitálové 
trhy. Věřitelé, kteří odmítli 
restrukturalizaci dluhů po 
bankrotu Argentiny z roku 
2002, získají 75 procent po-
hledávek, tedy 4,65 miliardy 
dolarů.

AHG informovala ministry 
o převodu akcií NWR
Skupina Ad Hoc Group 
(AHG), nový vlastník firmy 
NWR, informoval minis-
terstva financí, průmyslu 
a práce a sociálních věcí 
o dokončení převodu akcií. 
Potvrzení požadoval ministr 
průmyslu Jan Mládek, aby 
bylo potvrzeno, že z firmy 
odešly společnosti spojené 
se Zdeňkem Bakalou a Pet-
rem Kadasem. /čtk/
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n Srbský nacionalista 
byl shledán nevin-
ným ve všech bodech 
obžaloby. 

Mezinárodní trestní tribunál 
pro bývalou Jugoslávii 
(ICTY) v Haagu včera shledal 
šéfa Srbské radikální strany 
Vojislava Šešelje nevinným 
ve všech devíti bodech 
obžaloby. Podle soudců mu 
nebyla dostatečně proká-
zána osobní odpovědnost 
za zločiny v Bosně, v Chor-
vatsku a v srbské oblasti 
Vojvodina za válek v letech 
1991–1995. Žalobci žádali 
28 let vězení, tribunál ale 
nařídil Šešeljovo osvobození. 
„Tímto zproštěním viny po-
zbývá zatýkací rozkaz smys-
lu. Vojislav Šešelj je volný,“ 
uzavřel rozhodnutí svého 
senátu předsedající soudce 
Jean-Claude Antonetti.

Tři body obžaloby se týka-
ly zločinů proti lidskosti 
a šest dalších porušení 
válečného práva nebo vá-
lečných zvyků. Tyto trestné 
činy byly podle žalobců spo-

jeny zejména s etnickými 
čistkami, které podle nich 
Šešelj podněcoval a podpo-
roval četnými projevy. Šlo 
mimo jiné o vraždy, mučení, 
násilí a ničení majetku.

Soudci shledali zmíně-
né projevy za prokázané, 
ostatně 61letý Šešelj je ani 
nepopíral. Dospěli ale k zá-
věru, že cílem jeho prohlá-
šení bylo burcovat srbské 
bojovníky, ne nabádat ke 
zločinům. Prakticky totéž se 
týká vysílání dobrovolníků, 
jehož smyslem bylo podle 
dvou ze tří členů senátu 
bránit srbské obyvatelstvo 
v konfliktech v rozpadající se 
Jugoslávii. „Žalobce před-

ložil obecná tvrzení, která 
nejsou podepřena důkazy,“ 
shrnul Antonetti. S většinou 
osvobozujících výroků na 
rozdíl od svých dvou kolegů 
ale nesouhlasila soudkyně 
Flavia Lattanziová.

Šešelj výsledek procesu 
přivítal. „Tentokrát, po 
tolika soudech s nevinnými 
Srby, soudci z právního 
hlediska vynesli jediný 
možný verdikt,“ reagoval 
s tím, že od ICTY bude žádat 
kompenzace 12 milionů eur. 
Podle expertů sice takové 
odškodnění žádat může, ale 
vzhledem k zaběhnuté praxi 
je téměř vyloučené, že by 
nějaké dostal. /čtk/

po procesu. Šešelj výsledek procesu uvítal. „Našli se dva čestní soudci, kteří ukázali, že profe- 
sionalita a čest jsou nad politickým nátlakem,“ uvedl. Negativní názor na ICTY prý ale nezměnil.
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Šešelj se podle 
soudu provinil 
jen svými projevy

Předseda Srbské radikální strany nebyl vynášení verdiktu přítomen. 
Do Haagu se odmítl vrátit poté, co ho soudci v listopadu 2014 
dočasně pustili do Bělehradu, aby podstoupil léčbu rakoviny.
Haagskému tribunálu se Šešelj přihlásil dobrovolně v roce 2003, 
krátce poté, co byl u ICTY obviněn ze zločinů spáchaných za války 
v bývalé Jugoslávii. Proces začal 7. listopadu 2007 a soudní jednání 
skončilo 20. března 2012. Soud se z různých procesních důvodů 
protahoval a řízení se zahajovalo nadvakrát. První zahájení už 
v roce 2006 bylo zrušeno.

Šešelj v haagu 
nebyl

n Dohoda o hranici 
Kosova s Černou Ho-
rou je podle expertů 
v pořádku.

Nezávislá mezinárodní 
expertní skupina dospěla 
k závěru, že dohoda o vyme-
zení hranic mezi Kosovem 
a Černou Horou je v pořádku. 
Oznámila to včera kosovská 
prezidentka Atifete Jahjaga- 
ová (na snímku). Kvůli této 
dohodě a dohodě se Srbskem, 
jež poskytuje více práv srbské 
menšině, blokuje opozice už 
přes rok práci kosovského 
parlamentu a chce v odporu 
pokračovat.

„Dospěli jsme k závěru, 
že práce státní komise 
stojí na pevném základu. 
Proces se odvíjel v souladu 
se zákony,“ sdělil americký 
člen mezinárodní expertní 
komise Fletcher Burton. 
„Dohoda je v pořádku i po 
technické stránce. Komise 
obou států při vyměřování 

použily nejlepší techniku,“  
doplnil německý expert Her-
bert Wilmes s tím, že komise 
obou států při vyměřování 
použily nejlepší techniku, 
díky níž „je jasně vidět i pou-
hý centimetr povrchu“.

Dobrozdání mezinárodní 
komise ale kosovská opozice 
odmítá. Hlavně jí vadí, že 
v ní „nebylo dost domácích 
expertů“. „Kosovo nemá 
území na rozdávání a jeho 
územní celistvost budeme 
bránit bez ohledu na tako-
váto rozhodnutí,“ uvádí ve 
svém prohlášení. /čtk/

Kosovský parlament 
blokují pře o hranice

n Zprávy o poskytnutí 
zahraničního azylu 
Asadovi Rusko i USA 
popírají.

Syrský prezident Bašár 
Asad je přesvědčen, že není 
problém během několika 
týdnů sestavit novou vládu, 
v níž by zasedli i představitelé 
opozice. Jeho optimismus 
vyvěrá z nedávného dobytí 
města Palmýry, z něhož vlád-
ní jednotky vyhnaly islámské 
extremisty. Syrské opoziční 
skupiny přesto trvají na tom, 
že politickému vyjednávání 
o budoucnosti země musí 
předcházet ustavení přechod-
né vlády bez Asada.

Asadovými výroky je za-
skočen i Washington. „Nevím, 
zda si Asad představuje sám 
sebe jako součást této vlády,“ 
prohlásil mluvčí Bílého domu 
Josh Earnest. „Pro nás něco 
takového nepřipadá v úvahu.“ 
„Tato Asadova prohlášení ni-

jak nesouvisí s probíhajícím 
politickým jednáním,“ potvr-
zuje George Sabra z opoziční 
Syrské národní rady.

Arabský deník al-Hayat 
včera zveřejnil informaci 
údajně z diplomatických 
kruhů, podle níž se americký 
ministr zahraničí John Kerry 
se svým ruským protějškem 
dohodl, že Asadovi bude 
umožněno, aby se uchýlil do 
ciziny. S tímto návrhem byli 
údajně seznámeni  arabští 
účastníci mírových rozhovorů 
o Sýrii. Podle deníku the Jeru-
salem Post bylo toto ujednání 
vítáno i Radou bezpečnosti 
OSN. Mluvčí Kremlu Dmitrij 
Peskov nicméně zprávu vzá-
pětí označil za „neodpovída-
jící realitě“. Informaci popřel 
i Washington. „OSN pokračuje 
se syrskými partnery ve vy-
jednávání o politickém řešení, 
další rozhovory začnou v půlce 
dubna,“ prohlásil John Kirby, 
mluvčí ministerstva zahraničí 
USA. /hrk/

asad nabízí opozici 
účast ve vládě 
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Společná večeře premiérů 
a hlav více než padesáti států 
včera v Bílém domě před-
cházela dnešnímu summitu 
o jaderné bezpečnosti, za 
jehož hlavní témata jsou 
považovány obavy z možné-
ho jaderného útoku teroristů 
a severokorejská hrozba. 

Čtvrté a vůbec poslední 
Obamou pořádané vrcholné 
setkání na téma jaderné 
bezpečnosti má za cíl oživit 
snahu o zabezpečení nuk-
leárních materiálů ve světě, 
která podle expertů v posled-
ní době poněkud vyprchala. 
Váhu možných závěrů jedná-
ní však snižuje neúčast Rus-
ka, které jako jedna z hlav-
ních jaderných mocností 

summit bojkotuje. Moskva, 
jejíž vztahy s Washingtonem 
jsou v posledních letech 
v souvislosti s konflikty na 
Ukrajině a v Sýrii napjaté, po 
kritice ze strany USA svou 
neúčast odůvodnila tím, že 
se v americké metropoli ne-
čeká žádné zásadní rozhod-
nutí a že spolupráce obou 
zemí v otázkách jaderné 
bezpečnosti oslabila.

Česko ve Washingtonu 
zastupuje premiér Bohuslav 
Sobotka. Během šestidenní 
návštěvy USA jej vedle sum-
mitu čeká i jednání s ame-
rickými investory, filmaři 
či vedením společnosti GE 
Aviation. Premiér se sejde 
také s českými krajany. /čtk/

političtí vůdci 
jednají o jaderné
bezpečnosti

A161003481� inzerce

celou francii zachvátily demonstrace proti plánované 
reformě zákoníku práce. Ke středečnímu protestu zaměstnanců 
pařížských dopravních podniků se včera připojili jejich kolegové 
v dalších francouzských městech, železničáři, letoví dispečeři, 
ale i pracovníci veřejnoprávní televize a zejména studenti. Ti na 
snímku z Paříže oprášili i staré relikvie. Podle průzkumů je proti 
navrhované reformě zákoníku práce většina Francouzů. 

zaměsTNaNeCKý odPor
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Abdeslam bude Francii 
vydán, určil soud 
Belgický soud rozhodl, že 
Francouz Salah Abdeslam, 
který je podezřelý z podílu 
na listopadových útocích 
v Paříži, má být vydán 
do Francie. Abdeslam, 
který byl tento měsíc 
v Belgii zadržen, se podle 
svého advokáta advokáta 
vydání do Francie nebrání 
a s tamními úřady chce 
spolupracovat. Současně 
si přeje, aby byl vydán co 
nejrychleji, dodal advokát. 

Zemřela architektka 
Hadidová, bylo jí 65 let
Ve věku 65 let včera 
zemřela uznávaná britská 
architektka a malířka 
iráckého původu Zaha 
Hadidová. Významná 
představitelka takzvaného 
dekonstruktivismu ze-
mřela na infarkt v nemoc-
nici v Miami, kde se léčila 
se zánětem průdušek. /čtk/

Krátce



Zlaté časy golfu 
jsou pryč

Jaroslav Matějka

 Hřiště Woodland patřilo 
v Česku k nejnáročnějším, 
bylo pýchou vašeho areálu 
Nová Amerika. Proč jste ho 
zavřeli?
Udělali jsme si analýzu 
a ukázalo se, že za posled-
ních pět let bylo na Wood-
landu odehráno v průměru 
jen 2,3 procenta her. Zbytek 
se odehrál na dalších dvou 
devítkách našeho areálu – 
na The Bohemian Garden 
a Maple Hills. Takže to 
mělo ekonomické důvody, 
jinak bychom ho nezavřeli. 
Woodland se vyznačo-

val obrovskými greeny, 
rozlehlými fairwayemi, byl 
designovaný jako naše vlaj-
ková loď. Postavili jsme ho 
v čase největšího rozkvětu 
golfu v Česku. Dneska už je 
ale všechno jinak, golf tolik 
netáhne.  

 Areál kvůli tomu ale 
ztratí na své reputaci, ne-
myslíte?  
V golfové sféře samozřejmě 
něco ztratíme. Pořád však 
nabízíme 18 jamek, máme 
plnohodnotné hřiště, par 72. 
Na druhé straně si polep-
šíme ekonomicky. Musím 
prostě reagovat na reálnou 

situaci na trhu s golfovou 
turistikou.  

 Kolik máte členů?   
Teď momentálně jich máme 
tři sta. To jsou ti, kteří za-
platili poplatky na hru pro 
letošní rok. Odhadujeme, že 
na jaře se jejich počet ustálí 
na pěti šesti stech.  

 To není špatné, co by za 
to jiné kluby daly… 

Máte pravdu, na 18jamkové 
hřiště je takový počet členů 
dobrý. Přesto i tak poplatky, 
které zaplatí, ekonomicky 
nepokryjí ani zdaleka celo-
roční údržbu hřiště. Zbytek 
musíme získat od hráčů, 
kteří u nás zaplatí denní 
poplatek, něco dostaneme 
za pořádání komerčních 
turnajů a za další akce, kte-
ré v areálu proběhnou.

 Zmiňujete komerční 
turnaje. Na počátku století 
se jich v Česku ročně po-
řádaly stovky, v čase krize 
však téměř zmizely. Jak je 
to dnes?  

Zatím jich moc není, 
přesněji v našem regionu. 
Možná někde kolem Prahy 
a Brna, tam už je povětšinou 
pojišťovny a banky zase 
začínají pořádat. Snad se to 
rozšíří i k nám do východ-
ních Čech, jsem ale spíše 
skeptický. Zlaté časy golfu 
jsou pryč. Sleduji to i v Ra-
kousku, kde jsem začal hrát 
už jako malý kluk. Také tam 
komerční turnaje v poslední 
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době téměř zmizely. Místo 
nich všechno drží klubové 
aktivity a jednotliví golfisté. 

 Komerční turnaje jsou 
výhodné pro majitele hřišť, 
firmy si pronajímají areál 
na celý den. Pomohly však 
podle vás i jinak k rozvoji 
golfu v Česku?  
Takových turnajů bylo 
v minulosti tři sta čtyři sta 
za rok. Firmy si na ně zvaly 
svoje zaměstnance, part-
nery. Těm, kteří golf dosud 
nehráli, na doprovodných 
akademiích hru předsta-
vovaly, někoho tak ke golfu 
přitáhly. Horší ale bylo, že 
samotných komerčních tur-
najů se účastnili povětšinou 
stále titíž lidé. Pepa pozval 
Frantu, Franta pak pozval 
Pepu, tak to bylo. A to nové 
golfisty negenerovalo.

 Znáte rakouský golf. Jak 
si v porovnání s ním stojí 
ten český?   
Rakousko má v současnosti 
100 tisíc golfistů, Česko 
polovinu. Češi jsou ale větší 
sportovci, jsou aktivnější, vi-
dím tu větší potenciál. Jenže 
problém je v tom, že na golf 
nepohlížejí jako na sport. Je 
pro ně stále něco nóbl. Sice 
se to v posledních letech 
měnilo, ale strašně pomalu. 
A chybí tu veřejná hřiště. To 
však není problém jen Čes-
ka, ale celé centrální Evropy. 
V USA si ve Walmartu kou-
píte za 17 dolarů hole a jdete 
za minimální poplatek hrát. 
Užíváte si hezký den. 

 Jako první jste v Česku 
zavedl, že členové klubu 
nemuseli platit vstupní 
poplatek. Ve většině klubů 
přitom vyžadovali desetiti-
sícové částky, v některých 
s tím pokračují dodnes. Co 
vás k tomu vedlo? 
Za co platit vstupní 
poplatek? V Rakousku se 
kolem golfu angažují hodně 
akciové společnosti. Když 
jim zaplatím, získám nějaké 
jejich akcie. V Česku je to 
jinak. Většinou jsou majiteli 
hřišť eséročka. Zaplatím 
jim a ony mohou vše během 
hodiny zrušit. A do toho 
mám dávat peníze? Co za 
to mám? Proto jsem rozjel 
reklamní kampaň: Člen-
ství za korunu! Ohlas byl 
ohromný. A máme to tak do-
dnes, prodáváme jen roční 
členství s mnoha výhodami 
pro členy.  

 Areál Nová Amerika 
leží tak trochu stranou. 

Golfisté, kteří ho navště-
vují, tedy pocházejí zřejmě 
jen z Hradce Králové či 
Jaroměře. 
Asi vás zase překvapím. 
K nám jezdí z celé republiky, 
přijíždějí hlavně na víkend. 
Je to proto, že tu máme 
menší hotel – mnozí ho 
berou s trochou nadsázky 
jako golfovou chalupu. Od 
pátku do neděle jsme proto 
téměř pořád plní. Je to dáno 
i tím, že naši členové mají 
padesátiprocentní slevu na 
ubytování. A od minulého 
roku sázíme na kvalitní gas-
tronomii. Začali jsme opět 
provozovat sami restaura-
ci, najal jsem špičkového 
kuchaře se zkušenostmi 
z Francie, Irska. Orientuje-
me se na domácí produkty, 
pečeme tu chleba, pečivo, 
děláme marmelády. Bude-
me mít vlastní chov krav, 
v oboře daňky, tam, kde byla 
kdysi devítka Woodland. 
Stavíme další skleníky. 
Sázíme i na bezlepkovou 
gastronomii. To je naše 
orientace pro budoucnost. 
A golfisté už na to reagují. 
Berou si od nás domů třeba 
bochník chleba, domácí 
paštiky, klobásy. Ženy zase 
třeba marinovaného lososa, 
domácí marmelády.

 V současnosti golf v po-
pularitě válcuje cyklistika. 
Zaměřujete se i na ni?  
Je to tak, celé Česko teď ob-
razně řečeno běhá a jezdí na 
kole. Možná z toho budeme 
také těžit. Ležíme neda-
leko cyklotrasy z Hradce 
Králové do Kuksu, tak jsme 
teď s místními starosty 
projednávali, zda by nešla 
prodloužit až k nám.

 Kolik vás výstavba areá-
lu Nová Amerika stála? 
Celý golfový areál včetně 
hotelu a restaurace stál 
lehce přes 150 milionů ko-
run. V hlavní sezoně v něm 
pracuje šedesát lidí. 

 Počítáte, že se vám ta in-
vestice vůbec někdy vrátí?  
Samozřejmě že jsme si 
nemysleli, že se vrátí za šest 
sedm let. Byli jsme realisté. 
Návratnost takové investice 
se počítá na generace. Ale 
plán byl, že ještě za mne bu-
dou splaceny všechny úvěry. 
Zprvu všechno vypadalo 
nadějně, pak se to ale v krizi 
zhouplo. Teď už je zase lépe. 
I proto hledám nové cesty, 
jak areál využít. Napří-
klad ve prospěch rodinné 
rekreace.

n Rakušan Stephan Friedreich poprvé překvapil, když 
u Jaroměře otevřel před čtrnácti lety velký golfový areál. Byl 
v Česku první svého druhu. Nyní udivil znovu, když jedno ze 
tří devítijamkových hřišť proměnil na pastviny. „Byli jsme 
vždycky první,“ říká s úsměvem.

 Co se týká čistě 
golfového hřiště, 
proděláváme. 
A budeme asi 
i nadále, i když 
jsme golfový areál 
zmenšili.
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 V Česku je momentál-
ně 104 hřišť. Říká se, že 
jen deset procent z nich 
vydělává, třicet procent je 
na nule a zbytek prodělává. 
Takže vy nyní patříte do té 
největší skupiny? 
Co se týká čistě golfového 
hřiště, říkám znovu na rovi-
nu, proděláváme. A budeme 
asi i nadále, i když jsme golfo-
vý areál zmenšili. Stále počí-
táme s negativním výsled-
kem, ale už v jiné dimenzi. 
Nicméně hotel a restaurace 
díkybohu vydělávají.

 Myslíte, že se golf v Čes-
ku zase nadechne?
Teď jsem skeptický. Za pět 
deset let tu ale bude podle 
mne zajímavá skupina – 
„porevoluční“ důchodci. 
Skončí ve svých firmách, 
budou mít hodně času. Snad 
to bude jako v Německu 
a v Rakousku. Kdo tam žije 
vedle golfových hřišť? Právě 
tihle lidé. Důchodci. To by 
snad mohlo českému golfu 
pomoci. A možná nějaká 
povedená marketingová 
akce České golfové federace. 
Na tu ale stále čekáme. 

autor je spolupracovníkem redakce

Narodil se 
v rakouském 
Waidhofen 
an der Thaya. 
Studoval ve 
Vídni, nejprve 
Technickou univerzitu, studium 
dokončil na Ekonomické 
univerzitě. Do Česka ho přivedl 
jeho otec Franz Friedreich. 
Ten jako architekt pomáhal 
v Náchodě s rekonstrukcí 
tamního kostela a v roce 
1992 koupil u Jaroměře zcela 
zdevastovaný statek. Nejprve 
ho společně přestavěli na 
malý penzion. Později otec 
synovi areál věnoval. Ten zde 
v roce 2002 otevřel golfový 
areál a od té doby zde žije. Má 
českou manželku a syna.

Stephan  
Friedreich (36)

 Češi jsou větší 
sportovci než 
Rakušané. Jenže na 
golf nepohlížejí jako 
na sport. Je pro ně 
stále něco nóbl.
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Tvář dne 

 Verdikt je ostudný. Je 
to prohra pro haagský 
tribunál i obžalobu,

řekl o rozsudku nad Vojislavem 
Šešeljem chorvatský premiér 
Tihomir Orešković
str. 8
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Zákon určený 
k zaparkování
Už podruhé během tří let 
přišel do vlády zákon o státním 
zastupitelství. Sobotkova vláda 
tentokrát odložila jeho přijetí 
o týden. Před třemi lety podob-
ná verze zákona prošla Nečaso-
vou vládou, poslanci ji dokonce 
schválili v prvním čtení, i když 
ho poté chtěli zásadně pře-
dělat. K tomu už ale nedošlo, 

protože padla Nečasova vláda 
a ministryně spravedlnosti 
z Rusnokova kabinetu Marie 
Benešová zákon stáhla. O co se 
tu celá léta hraje?

Nový zákon o státním 
zastupitelství vznikl kolem 
roku 2011 z iniciativy státních 
zástupců střední generace ko-
lem Lenky Bradáčové. Ti chtěli 
rozhýbat veřejnou žalobu tím, 
že vedle standardní struktury 
vytvoří ještě „protikorupční 
speciál“. Tedy jakési státní 
zastupitelství uvnitř státního 
zastupitelství, podobně jako 
jsou specializované policejní 
útvary uvnitř policie. Mezitím 
se představitelé této generace 
dostali do nejvyšších funkcí 
v soustavě státního zastupitel-

ství, ale zákon ze setrvačnosti 
prosazují dál.

Cílem tvůrců zákona je 
centralizovat státní zastupitel-
ství, a významně tak nakročit 
k někdejší generální prokura-
tuře. Klasický systém státního 
zastupitelství je totiž založen 
na maximální autonomii 
jednotlivých složek od okresu 
až nahoru. Pokud by se – jak 
zákon předpokládá – zrušila 
vrchní státní zastupitelství, 
mohl by nejvyšší státní zástup-
ce přímo ingerovat do důleži-
tých kauz na krajské úrovni, 
což dosud nemůže. Změnila 
by se tím celá logika fungování 
žaloby u nás.

Předmětem sporu v Sobot-
kově vládě je však hlavně onen 

protikorupční speciál, který 
se vymyká ze systému dohled 
– dozor, na němž je fungování 
veřejné žaloby postaveno. Šéf 
třicetičlenného speciálu nemá 
nad sebou dohled ani nejvyšší-
ho státního zástupce. To může 
vést ke zneužívání moci. A to-
též platí o principu „atraho-
vání kauz“, tedy možnosti lidí 
ze speciálu vybírat si případy 
podle vlastní libovůle a zase je 
kamkoli přidělovat. Dnes platí 
místní příslušnost kauz.

V celém příběhu je nepo-
chopitelná jedna věc. Proč se 
státní zástupci v čele s Bradá-
čovou a ministrem Pelikánem, 
který si jejich návrh osvojil, 
při prosazování zákona řídí 
zásadou, že když to nejde silou, 

zkusíme to větší silou? Přitom 
proti zákonu se postavila 
téměř kompletní odborná ve-
řejnost od soudců Nejvyššího 
soudu přes většinu krajských 
státních zástupců po drtivou 
většinu akademiků i poslanců.

Špičky státního zastupitel-
ství namísto toho zapojily do 
tlaku na vládu média, což je 
velká mocnost, která vám však 
nedokáže zvednout ruku ve 
sněmovně. Proto se očekává 
následující scénář: zákon sice 
příští týden vládou projde, ale 
nakonec zůstane „zaparkova-
ný“ v parlamentu. Bude to asi 
zase až na další vládě. 

Autor je komentátorem týdeníku 
Reflex

Komentář

Bohumil Pečinka
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krásná 
svoboda mládí 
proti tradicím

n Ve věku 86 let ze-
mřel spisovatel Imre 
Kertész. Byl prvním 
maďarským držite-
lem Nobelovy ceny za 
literaturu.

Petr Frinta

Stejně jako při seznamování, 
i při setkávání se spisovateli 
a jejich dílem hraje nejdůle-
žitější roli první, letmý pocit. 
Poprvé jsem Imre Kertésze 
slyšel – ano, nejprve slyšel 
a až později četl – v Českém 
rozhlase, který jako četbu 
na pokračování zpracoval 
román Člověk bez osudu (na 
ČRo byl uváděný ještě jako 
Muž bez osudu), v češtině 
do té doby dokonce ještě 
nevydaný.

Mezi knihami o holokaus-
tu je Člověk bez osudu výji-
mečný tím, že je psán opti-
kou patnáctiletého chlapce, 
jehož putování mezi tábory 
je tím nejsyrovějším zasvě-
cením do světa dospělých. 
Nebyl jsem zdaleka sám, 
kdo byl u vytržení ze scény, 
kdy kluci dorazí do Osvěti-
mi z jiného koncentračního 
tábora, mezi prkny vagonu 
zahlédnou za rampou fotba-
lové hřiště a s neoblomnou 
jistotou prohlásí, že tady to 
přece nebude tak zlé, proto-
že tu budeme hrát fotbal.

Vedle knih psychoanaly-
tika Viktora Frankla, který 
absolvoval podobné koleč-
ko, je jen málo tak působi-
vých dokladů o nezdolnosti 
lidského ducha, touhy po 
svobodě a hladu po životě. 
Kertész však psal i o pocitu 
radosti, který – jako nevíta-
ný host – po všech útrapách 
dříve nebo později zaskočí 
přeživší zcela nepřipravené. 
A také připomínal, že návra-
tem domů, přesněji do bytů 
v euforii osvobození zabave-
ných a již přerozdělených, 
peripetie maďarských Židů 
zdaleka neskončily.

V jistém smyslu tak opi-
soval i svůj osud. Nobelova 
cena za literaturu pro něj 
byla symbolickým zado-

n Emotivní drama 
o tureckých sestrách 
rebelujících proti ne-
svobodě sálá empatií 
k hrdinkám a rozhoř-
čením nad otrokář-
ským zacházením se 
ženami.

Iva Přivřelová

Kdyby maďarské filmové 
zjevení jménem Saulův syn 
vzniklo v jiném roce, 
pak by letos Os-
cara za nejlepší 
cizojazyčný 
snímek 
dost možná 
vyhrál jiný 
celovečer-
ní debut, 
Mustang. 
Snímek o pěti 
sestrách na 
Oscarech repre-
zentoval Francii, jeho 
autorka Deniz Gamze Er-
güvenová nicméně pochází 
z Turecka a tam se příběh 
také odehrává. S lehkostí 
vypráví o těžkých věcech, 
konkrétně o útisku žen. 
Vším diváky provází nej-
mladší ze sester, které na 
venkově vychovává babička 
a strýc, nakonec zbyteč-
ně podaný jako násilné 
monstrum. Dívky čekají 
neradostné prázdniny. Poté, 
co je sousedka viděla při, 
pro západní oči nevinném, 
dovádění se spolužáky ve 
vodě, se je tradicí dbalá ro-
dina rozhodne zavřít doma. 
A co nejrychleji jednu po 
druhé provdat. Po trochu 
ukřičeném začátku tak 
následuje trochu zdlouhavé 
převyprávění pěti osudů. 
Mustang má i tak sílu citově 
diváky připoutat k dospí-
vajícím hrdinkám po svém 
bojujícím proti nesvobodě.
Režisérka umně přetváří 
zápletku, z níž snadno 
mohlo vzniknout drásavé 
sociální drama, do únos-
nějšího a vzdušně nasní-
maného lidského příběhu, 

v němž je místo na okamži-
ky radosti a lásky, humor, 
napětí i smutek. Energie 
a vzdor mládí z Mustanga 
sálají stejně prudce jako 
empatie k dlouhovlasým 
hrdinkám, nezkrotným jako 
titulní kůň, a rozhořčení 
nad otřesnými patriarchál-
ními podmínkami a repre-
sivní kontrolou vedoucí 
k ještě většímu odporu. 
Největší tragédie se odehrá-
vají mimo plátno, režisér-
ka a spoluscenáristka se 

nechce pustit naděje. 
Její přístup není 

tak snový jako 
Sofie Coppo-

lové v jejím 
debutu Smrt 
panen. I Er-
güvenová se 
ale soustředí 

na soukromý 
svět a sounále-

žitost sester, ač 
jejich osobní pro-

test proti nucenému 
osudu má nakonec u každé 
jinou podobu. 
Jasně angažované feminis-
tické drama asi jen těžko 
potěší turecké autority dba-
jící na obraz své země při 
vyjednávání jejího vstupu 
do EU. Film ověnčený kro-
mě oscarové nominace také 
nominací na Zlatý glóbus, 
cenou z Cannes, čtyřmi 
Césary, Goyou či Evropskou 
filmovou cenou za objev 
roku nicméně neprotestuje 
proti státu, ale proti otro-
kářské mentalitě, která se 
najde všude po světě.

Autorka je spolupracovnicí redakce

odešel muž  
s těžkým osudem

mustang

(drama, Francie, 97 minut)
režie: Deniz Gamze Ergüvenová
Hrají: Günes Sensoyová, Doga 
Zeynep Dogusluová, Elit İşcanová
Premiéra: 24. března
Hodnocení: 80 %

Nobelova cena za 
literaturu pro něj 
byla symbolickým 
zadostiučiněním 
za to, že na 
vydání knih musel 
čekat.

Největší

tragédie
se odehrávají mimo  

plátno, režisérka  
a spoluscenáristka se 
nechce pustit naděje.
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stiučiněním za to, že na 
vydání knih musel čekat 
i že se v rod-
ném Maďarsku 
přílišného 
uznání nikdy 
nedočkal. Díla, 
za něž mu byla 
udělena, berou 
dech dodnes. 
Stejně jako 
příběh za jejich 
příběhy. Jak se 
spisovatel cítil, 
když Člověk 
bez osudu 
konečně v roce 1975 vyšel? 
Jaké bylo při jeho psaní 
vracet se z optiky předčas-

ně dospěvšího do naivity 
dospívajícího?

Pokud 
je Kertész 
kritiky někdy 
napadán jako 
autor jedné 
knihy, je na 
místě položit 
si otázku, zda 
zažít, prožít, 
zachytit, 
zpracovat 
něco tak 
intenzivního 
lze víckrát za 

život. I zda je to třeba.

Autor je spolupracovníkem redakce
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Palubní magazín ČSA 
redesignuje
n Od července 2016 
se časopis Českých 
aerolinií předsta-
ví v jiném formátu, 
modernějším designu 
a se zcela novým ná-
zvem: fly OK. 

Petr Novotný

Palubní magazín bude nově 
na klíč připravovat mediál-
ní dům C.O.T. media, který 
zvítězil v poptávkovém řízení 
na jeho novou podobu. 

Změny vyplynuly z dotaz-
níkového šetření probíhající-
ho začátkem roku 2015 mezi 
klienty a cestujícími Českých 
aerolinií. Palubní časopis 
se nově více zaměří na pro-
duktové novinky ČSA, které 
bude představovat jasnou 
a srozumitelnou formou. 

Bude také přinášet přehledné 
a užitečné informace o dění 
v letecké společnosti, předsta-
vovat destinace vhodné k na-

vštívení, přidá cestovatelské 
tipy a upozorní na plánované 
změny, kampaně, spolupráce 
a partnerství. 

„Změna našeho palubního 
časopisu odráží celkovou 
proměnu a restrukturalizací 
Českých aerolinií a souvisí 
s naší novou marketingovou 
strategií. Nemáme ambici 
dělat výpravný lifestylový 
titul a konkurovat titulům, 
které jsou běžně k dostání 
na našem trhu a cestující je 
buď na palubě dostane, nebo 
si je může kdykoli jednoduše 
koupit. V našem palubním 
magazínu se chceme více 
zaměřit na samotnou podstatu 
našeho byznysu, a to cestování 
v širším měřítku,“ uvedl Ján 
Tóth, ředitel Českých aerolinií 
pro obchod a marketing. 

Osmašedesátistránkový 
magazín fly OK bude nově 
vycházet čtyřikrát do roka 
v české, anglické a ruské jazy-
kové mutaci. S prvními výtisky 
se mohou cestující a čtenáři 
seznámit letos v červenci.

Nezahrávejte si 
s (olympijským) ohněm 
V hektickém reklam-
ním průmyslu zítra 
znamená již včera. 
Srpnové olympijské 
hry nedají spát nejed-
nomu kreativci a je 
nejvyšší čas připome-
nout si, jak lze či nelze 
olympiádu v reklamě 
užívat.

Filip Winter

Jste-li oficiálním partnerem 
Českého či Mezinárodního 
olympijského výboru, máte 
své možnosti dané smlou-
vou a dál už nemusíte číst. 
Pokud ale partnerem nejste, 
vstupujete při jakékoli 
evokaci olympiády na velmi 
tenký právní led. 

Zvláštní zákon o ochra-
ně olympijských symbolů 

zakazuje jakékoli jejich užití 
pro „obchodní, reklamní 
nebo jiné obdobné účely“ 
bez písemného zmocnění 
a souhlasu Českého olympij-
ského výboru. Olympijským 
symbolem chráněným podle 
zákona nejsou jen olympij-
ské kruhy, ale také vlajka, 
heslo, oheň(?), pochodeň(?), 
hymna, emblémy a samotné 
výrazy olympijský a olympi-
áda(!). Stejně chráněné jsou 
i emblém a vlajka Českého 
olympijského výboru. 

Pokud tedy uvedený 
souhlas nemáte, nezbý-
vá než se vyhnout výše 
uvedeným prvkům. Jenže 
třeba rozdíl mezi tako-
vým ohněm olympijským 
a ohněm obyčejným těžko 
vysvětlíte. Pravidla nejsou 
ustálená, a tak v minulos-
ti bohužel padla soudní 
rozhodnutí, ve kterých byl 
například „zapálený svazek 

hokejových holí“ považo-
ván za olympijský symbol 
stejně jako pouhý pojem 
„hokejiáda“. 

V jiném soudním sporu 
byl žalován prodejce elek-
troniky, který v době olym-
piády inzeroval v reklamě 
pět televizí – tři v horním 
řádku a dvě v dolním řádku 
– s tím, že napodobuje 
olympijské kruhy. Na druhé 
straně nedávný rozsudek 
německého soudu posvětil 
inzerci obchodníků s obra-
tem „olympijské ceny“. 

Výše uvedená omezení 
neznamenají, že by nebylo 
možné v reklamě zmínit jiné 
prvky, například sport jako 
takový či disciplíny. Míče, 
běžecké dráhy, stadiony, 
fanoušci a jiné obecné spor-
tovní prvky mohou v rekla-
mě zůstat i v době olympiá-
dy, aniž by je jakýkoli zákon 
zakazoval. Je ale vhodné vy-

hnout se slovům „Rio 2016“ 
a „Road to Rio“, která jsou 
ochrannými známkami.

Autor je advokátem se specializací 
na marketingovou komunikaci
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Respektujte 
kritiky
Rozpoutat devastující 
reputační krizi zvládne 
v době sociálních médií 
klidně i jeden jediný 
člověk, zaznívalo mezi 
řádky všech prezentací 
na prvním letošním 
PR Fóru. Enormní vliv 
mají respektovaní 
novináři, youtubeři sle-
dovaní stovkami tisíc 
uživatelů, ale i mimo-
řádně vlivní uživatelé 
dalších sociálních sítí. 
Co s tím? „V komuni-
kaci se držte faktů, 
nehádejte se, respektuj-
te kritikův názor,“ radí 
Ondřej Ullmann, který 
má na starosti sociální 
média Vodafonu. 
Přitom je třeba si 
uvědomit, že váš „di-
alog“ s nespokojeným 
zákazníkem bedlivě 
sledují stovky či tisíce 
dalších uživatelů, kteří 
si na základě něj dělají 
obrázek o tom, jak bys-
te případně řešili jejich 
problémy. 
Nezbytné je znát do-
konale své publikum 
i jeho jazyk a to, jaké 
stereotypy ho ovládají. 
Jen tak včas rozpo-
znáte, že zrovna tuhle 
kritiku vám adresoval 
influencer, tedy uživa-
tel, který má extrémní 
schopnost ovlivnit mí-
nění většiny ostatních. 
Pokud uděláte chybu, 
ve většině případů je 
nejlepším řešením ji 
přiznat, s následnou 
omluvou a nabídkou 
řešení. „Omluvit se je 
ale třeba tak, jak 
se normálně mluví, ne 
korporátním jazykem,“ 
upozornil reportér 
Jan Tuna na nejčas-
tější chybu. „A nikdy 
nelžete,“ dodal. „Vždy 
to naruší vaši důvěru 
s novináři nebo zákaz-
níky.“

Autor je členem  
výkonné rady APRA

V centru zájmu

Rostislav Starý

ČTVRTLETNÍK. 
Osmašedesáti- 
stránkový 
magazín fly OK 
bude nově vy-
cházet čtyřikrát 
do roka v české, 
anglické a ruské 
jazykové mutaci. 
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on-line prodej
www.eximtours.cz

 tel.: 841 115 115

Doporučujeme zakoupit
cestovní pojištení.
Ceny neobsahují víza.

AI – all inclusive
PP – polopenze
SN – snídaně

CENA JE KONEČNÁ, platí pro 1 osobu
ve dvoulůžkovém standardním pokoji
nebo apartmánu dle popisu v katalogu.

PLP – plná penze
VD – vlastní doprava
APT – apartmán

Destinace dny odlety hotel strava cena
KAPVERDY – OSTROV BOA VISTA 8 5.4. Praha 4* AI 20 990 Kč
SENEGAL 8 5.4. Praha 4* AI 21 590 Kč
ZANZIBAR 12 5.4. Praha 4* soft AI 26 590 Kč
KEŇA 12 5.4. Praha 4*+ AI 27 290 Kč
EGYPT – HURGHADA 8 6.4. Praha 4* AI 9 490 Kč
KAPVERDY – OSTROV SAL 8 8.4. Praha 4* AI 23 190 Kč
EGYPT – MARSA ALAM 8 10.4. Praha 4* AI 10 990 Kč
KUBA 12 13.4. Praha 2*+ AI 32 590 Kč
SPOJENÉ ARABSKÉ EMIRÁTY 8 20.4. Praha 4* PP 16 990 Kč
TUNISKO PEVNINA 8 29.4. Praha 4* AI *10 590 Kč 

EUROVÍKEND ŘÍM 4 5.5. Praha 3* SN 12 490 Kč

MAROKO – VELKOLEPÁ MĚSTA 8 7.5. Praha 3* PP *15 490 Kč

MAROKO – SAIDIA 8 18.5. Praha 5* AI *15 490 Kč

MADEIRA – FLY AND DRIVE 8 24.6. Praha 4* SN 21 890 Kč

NOSTALGICKÝ LISABON 6 1.7. Praha 3* SN 16 790 Kč

Last Minute

Sleva až 21 % na Léto 2016 !
Pouze při rezervaci do 15. 4. 2016. 

E15_126x136_1.4.indd   1 31.3.2016   12:37:25
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Nástrahy Aljašky
n Aljašská příroda 
skrývá nespočetné 
krásy, avšak také 
nástrahy. Ohrožený je 
ale i sám severský re-
gion, který se už dnes 
potýká s důsledky 
globálního oteplování.

Lenka Kabrhelová

Miliony turistů z celého 
světa přijíždějí pozorovat 
do parků a chráněných re-
zervací největšího americ-
kého státu medvědy i jejich 
souputníky losy, soby karibu, 
lišky, vlky a drobnou sever-
skou zvěř. V národním parku 
Denali patří obdivování ma-
jestátních huňáčů k hlavním 
aktivitám. 

„Od zvířat si je třeba za-
chovat uctivou vzdálenost,“ 
varuje ranger Peter z Eielso-
novy stanice. V bezpečí před 
medvědem jste podle strážce 
národního parku tehdy, když 
vás dělí tři sta metrů. Pokud 
se ocitnete v nepřehledném 
terénu a hrozí, že by na vás 
třísetkilový grizzly mohl 
vykouknout zpoza mladých 
břízek, je nejlepším pro-
středkem k odrazení jakékoli 
divoké zvěře lidský hlas. 

Na medvědy mluvte!
Mluvit, mluvit a mluvit, v ja-
kémkoli jazyce. A to i když 
se jdete přírodou procházet 
sami. Zvonečky a rolničky, 
se kterými mnozí vyrážejí 
do divočiny, prý moc velký 

efekt nemají. Pro ucho med-
věda je to něco na způsob 
štěbetání a cvrlikání ptáčků. 

Když lidská řeč selže, 
nastupuje protimedvědí 
pepřový sprej. V krajním pří-
padě, kdy už medvěd útočí, 
doporučuje ranger padnout 
na zem a předstírat mrtvého. 

Všechny scénáře mi běží 
hlavou, když stoupám kopci 
národního parku. Z paniky, 
ve které grizzlyho čekám 
za každým křovím, mě 
naštěstí zachraňují zkušení 
místní. 

„Medvědi jsou tam, kde 
je pro ně něco dobrého. 
Vidíte ty borůvky dole 
u řeky, tak tam jsou a posilují 
se na zimu,“ ukazuje s úsmě-
vem na několik kilometrů 
vzdálené místo ošlehaná pa-
desátnice z hlavního města 
Anchorage. Rangeři podle ní 
ve snaze dbát o bezpečnost 
návštěvníků přece jen trochu 
přehánějí. 

aljaška v ohrožeNí
Zkušené horalce i mladému 
ochránci parku ale posled-
ní léta kromě potenciálně 
riskantního setkání s med-
vědem dělá velké starosti 
i něco jiného – rostoucí pro-
blémy, kterým celý region 
čelí v souvislosti s globálním 
oteplováním a změnami 
klimatu. Ty ohrožují přírodu, 
zvířata i lidi.

Mnozí obyvatelé Aljašky 
pozorují se znepokojením 
dlouhodobý trend, kdy tep-
lejší léta střídají podstatně 
mírnější zimy než obvykle. 

A pozorování laiků potvrzují 
i vědci. Profesor ekologie 
z univerzity v aljašském 
městě Fairbanks Terry 

Chapin zasvětil studiu změn 
klimatu na Aljašce celý život. 
Dopady jsou podle něj vidět 
tady a teď.

NutNý zásah
Tající permafrost, stoupající 
hladina moří, eroze pobře-
ží, lesní požáry, to vše jsou 
podle něj projevy, které už 
dnes tvrdě dopadají na život 
malých aljašských venkov-
ských komunit a připravují 
je o obživu i střechu nad 
hlavou. S prohlubujícími 
se změnami podle vědce 
podobných jevů přibývá, 
a proto je potřeba se co 
nejdřív přizpůsobit a při-
jmout taková opatření, která 
by trend zpomalila. Tak, aby 
se i budoucí generace mohly 
kochat aljašskou arktickou 
divokou přírodou. 

Autorka je spolupracovnicí redakce 
časopisu Lidé a Země

NEBEZPEČNĚJŠÍ NEŽ 
GRIZZLY. Tající permafrost, 
stoupající hladina moří, eroze 
pobřeží, lesní požáry, to jsou 
projevy změny klimatu, které 
už dnes tvrdě dopadají na ži-
vot malých aljašských venkov-
ských komunit a připravují je 
o obživu i střechu nad hlavou.
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AtrAKCE

Skřeky dinosaurů  
zazní plzeňským parkem

Brány do druhohor dnes 
otevírá do čtrnácté sezo-
ny zábavní a vzdělávací 
DinoPark Zoo Plzeň. Areál 
spojený se zoologickou za-
hradou vznikl jako kombina-
ce naučné stezky a dětských 
atrakcí a herních prvků. 
Hlavní atrakcí zůstávají 
statické i robotické ozvučené 
modely dinosaurů v život-
ních velikostech.

FEstivAl

Minipivovary se představí 
v Dominikánském dvoře

Produkty deseti minipivo-
varů vesměs z okolí Prahy 
mohou dnes a zítra okusit 
návštěvníci Branického festi-
valu minipivovarů. Zemský 
pivovar jej pořádá v areálu 
historického Dominikán-
ského dvora v pražském 
Braníku. Novinkou druhého 
ročníku je bar v ležáckých 
sklepech, který čepuje piva 
z dalších pěti minipivovarů.

GAstrONOmiE

Profesionálové soutěží 
v otevírání ústřic

Na Staroměstském náměstí 
v Praze se v sobotu utkají 
profesionálové s kyblíkem 
plným třiceti ústřic typu 
Belon. Kdo je zvládne otevřít 
nejrychleji, stane se mistrem 
Česka. Hodnotí se ovšem 
nejenom čas, ale také čistota 
pracovního místa. Dobře 
otevřené lastury poputují 
do obecenstva. Akce se koná 
v rámci Velikonočních trhů.

ExKurzE

Přehrady v povodí Odry 
ukážou své zázemí

Den otevřených dveří 
se koná u příležitosti Svě-
tového dne vody v sobotu 
na vodních dílech Slezská 
Harta, Morávka a Žermanice 
a také na vodohospodářském 
dispečinku a laboratořích 
v Ostravě. Státní podnik 
Povodí Odry ale upozorňuje, 
že vodní díla Šance a Kruž-
berk jsou z technických 
důvodů nepřístupná.

HistOriE

Sezonu na Pražském 
hradu zahájí Karel IV.

Správa Pražského hradu po-
řádá v neděli Zahájení letní 
turistické sezony 2016.  Zdar-
ma zpřístupní nejvýznam-
nější návštěvnické objekty. 
Dopoledne se symbolicky 
otevře brána prvního nádvo-
ří a návštěvníky pozdraví 
historické osobnosti, jež 
se během staletí o výstavbu 
Hradu nejvíce zasloužily, 
včetně Karla IV. /bo/
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KAKtusOmAlbA. 
Palestinský umělec 
Ahmed Yassin si 
za plátno pro svá 
díla zvolil listy opun-
cií. Kaktusům se 
daří na zahradě jeho 
domu ve vsi Aseera 
Ashmaliya poblíž Ná-
bulusu na Západním 
břehu Jordánu.
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